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مجتبی یوسفی
نماینده مجلس شورای اسلامی

شهرداری تهران، الگوی سایر شهرداری های کشور
در مدیریت شهری فعلی شهرداری تهران، حرکت 
به ســمت درآمدهای پایــدار رخ داده و ما نیز در 
مجلس با اصلاح برخی قوانین همچون بحث تبدیل 
حکم تخریب ماده100 به جریمه که همزمان هم 
مشکلات مردم را حل مي کند و هم درآمد پایداری 
برای شهرداری هاســت، به این ســمت رفته ایم. 
شهرداری تهران یکی از شهرداری هایی است که 
خوب توانست از این ظرفیت قوانین استفاده کند 
و با اتکا به قوانین و  منابع جدید، مشکلات مردم 
در پهنه های مختلف را که سال ها بود کاربری آنها 
نیاز به بازبینی داشت حل کند؛ البته ممکن است 
برخی پرونده ها به صورت موردی در گذشــته به 
کمیسیون ماده5  رفته باشد و تغییر کاربری اخذ 
 کرده باشند که ممکن است هم رانتی را برای افراد 
خاص ایجاد کند و هم موجب زحمت مردم شود؛ 
چراکه در بعضی محله ها کاربری های غیرتجاری 
و مسکونی مشــکلاتی را برای مردم ایجاد کرده 
بود. اما حــالا در این دوره مدیریت شــهری هم 
مشکلات مردم حل شده و هم توانسته اند با تکیه بر 
شکوفایی فرصت های نوسازی مانع از تراکم فروشی 

و شهرفروشی شوند و به ســمت حرکت پایدار و 
مولدسازی دارایی های شهری بروند. گزارش های 
ارسالی نشــان می دهد که شــهرداری تهران در 
همین 10 ماه اخیر بیــش از 90درصد از بودجه 
مصوب خــود را محقق کرده که نشــان می دهد 
برنامه های ســاختاری و تحولــی در حال به ثمر 
نشستن هســتند و شــهرداری تهران می تواند 
الگوی خوبی برای سایر کلانشــهرها باشد که به 
جای تراکم فروشــی از ظرفیت مدیریت اموال و 
مولدسازی و درآمدهای پایدار توأم با حل مشکلات 
مردم اســتفاده کنند. قانون جدیــد درآمدهای 
پایدار بیش از 2دهه درخواســت شــهرداری ها 
بود و ما نیز در فراکســیون مدیریت شــهری در 
راستای سرمایه گذاری بازار سرمایه با استفاده از 
ظرفیت بانک شهر، مدل جدیدی از سرمایه گذاری 
و مشــارکت مردم ایجاد کردیــم؛ یعنی به جای 
روش های قدیمی تراکم فروشی و فروش اوراق، از 
ظرفیت بازار سرمایه استفاده کردیم که نویدبخش 
اتفاقات خوبی در شهرداری است و می تواند الگوی 

سایر شهرداری های کشور نیز باشد.

احمد صادقی
عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران

درآمد بدون شهر فروشی افزایش یافت
ســال 1402را در وضعیتی آغاز کردیم که برخی 
از اولویت های اصلی شهر تهران روی زمین مانده 
بود و انتظار می رفت به نوعی این موضوع حل شود. 
تدبیری که در بودجه امسال انجام شد، اختصاص 
دادن اولویــت بودجه به بحــث حمل ونقل بود؛ 
چرا که با ســاماندهی ناوگان حمل ونقل می توان 
مشکلاتی چون آلودگی هوا، ترافیک و... را برطرف 
کرد و در مجموع تهران را به شــهری بهتر برای 
زیستن تبدیل کنیم. با تدبیر رئیس شورای شهر 
تهران، از بودجــه اولیه که شــهرداری در لایحه 
1402 پیشنهاد داده بود، 10هزار میلیارد تومان 
به توسعه حمل ونقل و ترافیک اختصاص یافت. در 
نتیجه امسال شاهد اتفاق ها و خبر خوبی در این 
حوزه هستیم. از آنجا که چنین برنامه هایی زمانبر 
است، نتیجه نهایی سال آینده مشخص می شود. 
اولویت در بحث بودجه بندی مشارکت شهروندان 
در اداره شــهر بود و نوع بودجه بندی امســال را 
براساس نقطه نظرات و مسائل مردم پیش بردیم و 
مشکلات مردم در را در محله ها دیدیم و اینها در 
قالب اجرای پروژه های توســعه محلی لحاظ شد. 
این کار درســال 1402با توجه به تأکید بر بحث 
هوشمند سازی ، به موضوع »من شهردارم« تبدیل 
و اساس فعالیت های مشارکتی شهرداران در اداره 

شهر مشخص شد.
  یکی از ویژگی های بســیار خــوب و نقاط قوت 
بودجه 1402 که در ســال 1401 نیز شــاهد آن 
بودیم، تحقق 100درصدی درآمد ها بود. در سال 
1401 هم تحقق بیــش از 100درصدی بودجه 
را داشــتیم و امســال هم این اتفاق تکرار شده و 
با گذشت بیش از 10 ماه از ســال، شهرداری هم 
درآمدهای پیش بینی شده خودش را محقق کرده 
و این فرصت برایش فراهم شــده تــا درآمد های 
بیشتری را با استفاده از ظرفیت های قانونی در حوزه 
درآمد های پایدار و غیرپایدار شهری کسب کند. 

با توجه به این موضوع شهرداری پیشنهاد لایحه 
متمم داده است. این موضوع بررسی شد و جلسات 
مختلفی داشتیم. پیشــنهاد های درآمدزایی که 
شهرداری در لایحه آورده بود، بررسی و مشخص 
شد که کاملا قابل اجرا و امکان پذیر است و متمم هم 
در دستور کار شورا قرار خواهد گرفت. عمده بحث 
پروژه های ایجادی در موضوع متمم بودجه 1402 
هم پروژه های عمرانــی و حمل ونقل به ویژه پروژه 

خط 10 مترو است.
قطعا وقتی لایحه متمم ارائه می شود، باید منابع 
جدیدی ایجاد یا منابع قبلی محقق و منابع آزاد 
داشته باشــد. در صحت ســنجی این موضوع در 
کمیسیون برنامه و بودجه به این نتیجه رسیدیم 
که این امکان برای شهرداری تهران فراهم است 
که تا پایان سال از سقف درآمدی بودجه 1402 
عبــور کند و امیدواریــم امســال بتوانیم رقمی 
بالغ بر 100 همت را در حــوزه درآمدی محقق 
کنیم. قطعا درصــورت محقق شــدن درآمد ها 
می توانیم بــرای آن هزینه تعریــف کنیم، البته 
هزینه هایی که تکمیل کننــده پروژه های قبلی 
باشد. هزینه های جدید هم با اولویت پروژه های 
عمرانی - سرمایه ای و همچنین حوزه حمل ونقل 

و ترافیک خواهد بود.
در بحث افزایش تعداد پروانه های ســاختمانی، 
تراکم بیش از طرح تفصیلی داده نمی شود. علاوه 
بر تعداد پروانه های ساختمانی، در مقاطع مختلف 
توانسته ایم از طریق کمیسیون ماده 100 و بندی 
 که مجلس شــورای اســلامی در قانــون بودجه 
سال 1402 آورده اســت و مواردی از این دست 
کسب درآمد بیشتری از بودجه اولیه داشته باشیم. 
بیان این جمله که شــهرداری از راه شهرفروشي 
افزایش درآمد داشته جمله درستی نیست، چرا که 
شهرفروشي یعنی خارج از ظرفیت طرح تفصیلی 

اتفاق هایی رقم بخورد که اینطور نبوده و نیست. 

شورانگاه

مدیریت مالی شهر 
بر محور تحقق

مدیریت شهری دوره ششم گرچه در زمان تحویل گرفتن شهر با انباشتی از  زینب زینال زاده
روزنامه نگار

بدهی های بانکی، کمبودهای مالی و چالش هایی در حوزه های مختلف از جمله 
حمل و نقل مواجه بود، اما تلاش کرد با تدوین بودجه های مشــارکتی از این 
موضوعات عبور کند. در بودجه مشارکتی وقتی پای مردم به امور شهر حتی در حوزه بودجه ریزی باز شد، 
برهمگان ثابت شد که شهرداری تهران در این دوره توانسته اعتماد شهروندان را جلب کند؛ به همین دلیل 
همواره ســعی دارد مدیریت مالی شــهر را به گونه ای پیش ببرد که درآمدهای بودجه افزایش یابد تا با 
هزینه کرد آنها در ماموریت های شش گانه، مسائل و مشکلات شهر و شــهروندان به حداقل برسد. در 
راستای همین رویکرد، اعضای شورای شــهر تهران هم نظر مثبتی دارند و تحقق بودجه 1402 را خوب 

ارزیابی می کنند.

مهدی چمران
رئیس شورای شهر تهران

تخصیص بودجه منطبق با نیاز شهروندان
بخش زیادی از بودجه 1402 به حوزه حمل و نقل اختصاص داده شده تا شهرداری بتواند از این امکان برای 
رفع کمبودها و چالش های این حوزه استفاده کند. بی تردید اگر می خواستیم به روند معمولی عمل کنیم در 
سال آینده اتفاق چندانی در این حوزه نمی افتاد، لذا بودجه ۶5هزار میلیارد تومانی را به اضافه 10هزار میلیارد 
تومان در حوزه حمل و نقل پذیرفتیم تا حرکت خوبی را برای سال آینده در حوزه اتوبوس، مینی بوس، ون و مترو 
شاهد باشیم و نیازمندی های این بخش ها را تامین کنیم و حتی می توانیم در حوزه موتورسیکلت های برقی نیز 
اقدامات مناسبی را انجام دهیم. امیدواریم شهرداری تهران با تلاش خود این برنامه ها را اجرایی کند. بودجه 
سال 1402 شهرداری تهران 35درصد در حوزه هزینه ای و ۶5درصد در حوزه هزینه های عمرانی در نظر گرفته 
شده است. گرچه اقدامات خوبی صورت گرفته، اما هنوز در حوزه حمل و نقل عمومی به خصوص موضوع اتوبوس 
به نقطه مطلوب نرسیده ایم؛ چراکه در این بخش شــاهد عقب ماندگی چندین ساله هستیم و کارخانه های 
خودروسازی مخصوصا در خط تولید اتوبوس ها نمی توانند تعهدات خود مبنی بر تحویل دستگاه های اتوبوس 
را عملیاتی کنند. همچنین برخی ها به اشتباه از پول شهرداری به عنوان قلک استفاده می کنند و هرجا بگوییم 
پول ما را بدهید، می گویند شهرداری پول دارد؛ برای مثال وقتی می خواهند پول گندمکاران را بدهند از سهم 
شهرداری بر می دارند و می گویند شهرداری پول دارد. بودجه امسال و سال آینده شهرداری تهران منطبق با 
نیازهای مردم است و چه بسا که برای رسیدگی به امور شهروندان کم است و با 180هزار میلیارد تومان هم 
نیازهای مردم در حوزه نوسازی بافت های فرسوده و ناوگان حمل و نقل عمومی و... برآورده نمی شود. به هر حال 

شهرداری تهران تلاش کرده و در تحقق بودجه هم موفق بوده است.

حبیب کاشانی
خزانه دار شورای شهر تهران

تحقق 70درصدی بودجه در 8 ماه سال
در 8ماهه امسال حدود ۶1درصد بودجه مصوب 1402محقق شده است. واگذاری سهام شهرداری و فروش 
اوراق مشارکت و دریافت وام از اصلی ترین منابع افزایش درآمد شهرداری تهران محسوب می شود. نمودار 
تحقق بودجه در فروردین و اردیبهشت ماه صعودی و در خردادماه و تیرماه روند ثابت بوده، در شهریورماه و 
مهرماه سیر نزولی داشته و مجدداً در آبان ماه شاهد رشد تحقق بودجه هستیم. نکته قابل تامل اینکه در برخی 
از ردیف ها کسب درآمدی حاصل نشده اســت و ضرورت دارد این موارد در بودجه های آتی لحاظ و اصلاح 
شوند. ورود شهرداری تهران به امر خداپسندانه کمک به آزادی مادران زندانی، کاری ارزشمند بود که بودجه 
5میلیارد تومانی به این موضوع اختصاص داده شد. در گذشته اعتبار یک میلیارد تومان بود، اما با توجه به حجم 
تورم و مشکلات اقتصادی، این رقم افزایش یافت و امیدواریم این کار به بهترین شکل انجام شود و تداوم یابد.

میثم مظفر
رئیس کمیته بودجه شورای شهر تهران

44 درصد مازاد درآمد شهرداری در سند مالی 1402
بودجه مصوب سال جاری ۷5هزار و 990میلیارد تومان بود که شهرداری تهران عملکرد خوبی در کسب درآمد 
داشته و برای هزینه کرد درآمد مازاد لایحه متمم را به شورا داده که با تصویب آن شاهد افزایش 41درصدی 
سقف بودجه 1402 خواهیم بود و رقم بودجه به 10۷هزار میلیارد تومان می رسد. اعداد و ارقام نشان می دهد 
که شهرداری در حوزه شهرسازی، خوب عمل کرده؛ به گونه ای که ســال گذشته 10هزار پروانه شهرسازی 
صادر شده، اما امسال هنوز به پایان سال نرسیده  12هزار پروانه صادر شده و حدود 10هزار نفر هم متقاضی 
دریافت پروانه هستند. همچنین در بحث مالیات بر ارزش افزوده، دریافت اجاره از املاک و سایر عوارض شهری 
هم شاهد تحقق 84درصدی هستیم که میزان قابل قبول و خوبی است. با توجه به کمبودهایی که در شهر 
وجود دارد قرار است متمم 31هزار میلیارد تومان در بخش هایی چون احداث خط 10 مترو، توسعه و تجهیز 
زیرساخت های فرهنگی و فضای سبز، تکمیل پروژه های بزرگراهی و تقاطع های غیرهمسطح مانند بزرگراه های 
شهید بروجردی، شهید شوشتری و یادگار امام)ره( و... هزینه شود. امیدواریم با موارد پیش بینی شده شاهد 

گره گشایی از چالش های شهر باشیم که نتیجه این اقدامات رضایتمندی شهروندان را در پی خواهد داشت.

مهدی پیرهادی
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران

سهم مسائل زیست محیطی بیش از  حمل ونقل
اعتباری که امسال به حوزه حمل و نقل اختصاص داده شد، حوزه محیط زیست را هم در برمی گیرد و ازاین رو 
می توان گفت که کفه بودجه 1402 شهرداری به نفع محیط زیست سنگین تر است. یکی از عمده ترین دلایل 
ایجاد آلودگی هوا وجود منابع متحرک است که سهم بیش از ۶0 درصد )بر اساس سیاهه انتشار سال 1395( 
از آلودگي هوا را به خود اختصاص داده اند؛ بنابراین تقویت حمل ونقل عمومی به عنوان یک راهکار مهم در 
حل بخشــی از این معضل ضرورت دارد. متأسفانه به دلیل فرســودگی ناوگان حمل ونقل عمومی موجود، 
عملًا اهداف متصور در این حوزه محقق نخواهد شد، اما در راستای کاهش آلودگی هوا بخش قابل توجهی 
 از بودجه سال 1402 به بهسازی و نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی انسان محور اختصاص داده شده است. 
سال 1402، 33درصد بودجه 50هزار و 3۷0میلیاردتومانی به حوزه حمل ونقل تخصیص داده شده بود و سال 
آینده هم شهرداری تهران 45درصد بودجه ۷5 هزار و 990میلیاردتومانی را به این حوزه اختصاص داده است. 

محمد آخوندی
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران

از توسعه پروژه های محلی تا کلان بودجه شهر
با توجه به شرایطی که در کشور اســت باید بهترین خدمت را به مردم ارائه کنیم و موضوع اطلاع رسانی نیز 
بسیار مهم و ضروری و مورد تأکید مقام معظم رهبری هم بوده است. شــهرداری تهران با سایر دستگاه ها 
متفاوت است؛ چراکه باید خودش سرمایه خلق و به مردم خدمت رسانی کند و در این شرایط با بدهی انباشته 
بیش از 40هزار میلیارد تومانی دولت ها در ادوار مختلف روبه رو است. در دوره جدید شورای شهر، طرح رصد 
به منظور ارزیابی و شناسایی طرح های توسعه ای محلی آغاز شد و بیش از یک هزار طرح توسعه محله ای در 
تهران شروع شده و حدود ۷0 درصد این طرح ها مورد استفاده شهروندان قرار گرفت. این طرح های توسعه 
محله ای از خواسته های مردم بوده و افتتاح این طرح ها اثرش از یک طرح بزرگ مقیاس هم بیشتر است؛ چرا 
که این طرح ها در محله ها انجام می شود. تلاش داریم با رفع مشکلات در بخش بودجه ای این طرح ها با سرعت 
بیشتری افتتاح شود. طرح های بزرگ مقیاس در دوران گذشته با تمامی محدودیت ها اجرا شده، اما به دلایل 
مختلف برخی از این طرح ها نیمه کاره رها شده؛ از جمله 3طرح بزرگراهی که نیاز به بودجه زیادی دارد. فاز 
اول بزرگراه شهیدبروجردی نیز افتتاح شــد و فاز دوم این طرح بیش از یک هزار و 500میلیارد تومان برای 
تملک نیاز دارد که در حال انجام است و باید جلسات زیادی در این زمینه برگزار شود. همچنین طرح بزرگراه 
شهید شوشتری در حال انجام است. اکنون هر کیلومتر خط مترو بیش از هزارمیلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، 
اما مدیریت شهری متعهد شده با چنین هزینه هایی  به مردم خدمت رسانی کند و این در حالی است که این 

هزینه در سال های قبل بسیار کمتر بوده،  اما به هرحال به دنبال زیر سوال بردن مدیریت گذشته نیستیم.

سیدجعفر تشکری هاشمی
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران

در کمیسیون برنامه و بودجه شــهرداری تهران تصمیمات کلیدی گرفته شده است. 
2۶هزار و 500میلیارد تومان از بودجه سال جاری شهرداری تهران به حوزه حمل ونقل 
عمومی تخصیص یافته که از این میــزان 2هزار و 140میلیارد تومــان از بودجه به 

بازسازی و تعمیرات اساسی واگن ها تعلق یافت تا وضعیت ریلی مطمئن شود.

علیرضا نادعلی
سخنگوی شورای شهر تهران

اولویت بندی لایحه بودجه سال 1402 براساس برنامه چهارم توسعه و در برش یکساله 
انجام شده است. با توجه به اینکه حمل ونقل در اولویت اول و آلودگی هوا در اولویت بعدی 
ما در برنامه چهارم قرار دارد، تلاش کردیم در بودجه سال جاری نیز به این دو موضوع 

پرداخته شود لذا 45درصد از بودجه 1402را به بخش حمل ونقل اختصاص دادیم.

نرگس معدنی پور
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران

بودجه سال 1402 شــهرداری تهران در حوزه فرهنگی و اجتماعی بیش از ۷۶درصد 
رشد کرد و 10درصد از بودجه کل شــهرداری را به خود اختصاص داد. این اهمیت در 
شرایطی است که عوامل مخاطره آمیز حوزه فرهنگی و اجتماعی به طور گسترده ای در 

حال افزایش بوده است.

پرویز سروری
نایب رئیس شورای شهر تهران

بودجه 1402شهر تهران بودجه ای تحقق پذیر بود و به خوبی نشان می دهد اشراف بیشتری 
بر برنامه ها به وجود آمده است. نکته دیگر اینکه بودجه امسال ساختار و تدوین خوبی داشت. 
همچنین شهرداری نشــان داد امکان تحقق بودجه طبق برنامه ریزی ها را دارد. در گذشته 

می گفتند شهرداری نمی تواند رقم بودجه را تامین کند اما اینگونه نبود.

مهدی بابایی
عضو کمیسیون خدمات شهری شورای شهر تهران

ما در بودجه 1402 شورا تلاش کردیم بیش از 40درصد بودجه را بر بخش حمل ونقل 
عمومی متمرکز کنیم. برای بهبود کیفیت هوا همراهی دولت نیز صورت گرفته تا با یک 
عزم ملی این بحران را بگذرانیم. باید تمام تلاش ها را متمرکز کنیم تا با تجربه های روز 

جهان قسمتی از مشکل حل شود.

سیداحمد علوی
عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران

مبنا و اساس بودجه سال 1402 شهرداری تهران حل مشکلات شهر مانند آلودگی هوا 
و حمل ونقل است. در دیگر بخش ها نیز تلاش بر این بود که اولویت با مسائل اول شهر 
باشد و از طرفی دیگر ردیف های اعتباری مشخص و خاصیت نظارت پذیری داشته باشد.

محمد آقامیری
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران

اصل بودجه1402 محقق شده و شهرداری تا پایان سال بیش از آن چیزی که انتظار داشتیم 
بودجه را محقق خواهد کرد. برای همه اعضا مســجل شــده بودجه پیش بینی شده برای 
سال1402 محقق خواهد شد اما اینکه چند درصد بیشتر تحقق داشته باشد حدس ما این 

است که 10تا20درصد بیشتر شاهد تحقق بودجه امسال باشیم.


